
spaţii şi noi locuri unde putem juca, 
organ izez turnee, deplasări, citesc 
mult teatru şi nu numai (Între timp, a 
mai urmat la facultate Sociologia cul
turală - n.n.), redactez caiete-pro
gram şi afişe, mă ocup de mediati
zarea spectacolelor noastre, caut 
colaboratori artistici şi tehnici, nego
ciez cu ei, învăţ rolurile în care neapă
rat mă distribui (ca şi pe Vilmos) ca să 
mai scădem din devize - şi ca să 
jucăm, evident, doar suntem actori. 
Deci jucăm, repetăm, dar ne îngrijim 
şi de vânzarea biletelor, şi de cură
tenia teatrului nostru, care se află 
intr-un beci frumos amenajat şi dotat 
după posibil ităţi ... Cred că azi trebuie 
să luptăm cu vechi şi păgubitoare 
mentalităţi (cele cu "să ne dea, să ne 
facă, de ce altul şi nu eu, de ce eu şi 
nu altul"), cu inerţii, cu deprinderi 
rele. 

Am urmărit cu atenţie stagiunea 
voastră. A fost o stagiune bună, 
poate cea mai bună de când 
existaţi. Vorbeşte-ne despre ea. 
Am început cu succes. Spectacolul  
nostru cu Angajare de clovn de 
Matei Visniec a fost nominalizat la 
"Săptămâna teatrului scurt", în toam
na trecută, iar actorul Dobos lmre a 
fost d istins cu Premiul  de inter
pretare masculină. L-am jucat şi la 
Budapesta, cu două săli arhipline. Am 
jucat, eu şi Vilmos, spectacole-recital 
de poezie clasică, de pildă Raza de 
soare, Sub cerul senin, Ady - unele 
au şi trecut de 70 de reprezentaţii -, 
un spectacol bi l ingv, în colaborare cu 
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Fundatia Academia Civică din Bihor, 
Gornistul de Ştefan Zicher, specta
cole-monografie după Kocsis lstvan, 
Zilahy Lajos şi Dioszilagy lbolya, seri 
omagiale dedicate regizorului  Szom
bati Gi l le  Ott6. Şi, după lun i  de 
muncă, am avut o premieră ambiţi
oasă chiar şi pentru mari trupe tea
trale: Tragedia omului de Madach 
lmre. Am organizat prima ediţie a 
"Festivalului  teatrelor studio din ba
zinul subcarpatic", la care am avut 
câteva trupe extrem de interesante. 
Am făcut apoi turnee în Germania şi 
în ţară, am jucat mult, am avut parte 
de multe bucurii artistice. 

Proiecte? 
Continuăm seria spectacolelor de 
poezie, a l  căror impact asupra copi
ilor şi tinerilor este extraordinar. Ce 
fantezie bogată au, ce bine se simt la 
spectacolele noastre interactive! 
Vom găsi fonduri pentru a putea juca 
Tragedia omului, avem un proiect 
ambitios cu Fundatia Academia 
Civică - "Interferenţe cu lturale ro
mâno-maghiare" -, apoi un specta
col cu măşti şi muzică, Csongor şi 
Tunde de Vorosmarty Mihaly şi, 
neapărat, o organizare bună a celei 
de a 1 1-a ediţii a festivalului  nostru. 
Vrem să nu-i dezamăgim pe orădenii 
care, de-acum, ne cunosc şi  au 
început să ne iubească. Ei trebuie să 
ştie că aici, în casa noastră, sunt 
primiţi mereu cu dragoste, că nu ne 
sunt indiferente nici părerile, n ici 
impresi i le lor. Şi că, împreună, 
învăţăm să iubim şi să preţuim arta 

aceasta atât de efemeră, dar atât de 
fermecătoare, care este spectacolul 
de teatru. 

Elisabeta Pop 
septembrie 2000 

Un teatru national 
municipal 
Al n trei mici localităţi româneşti -

Oraviţa, Focşani, Caracal -, se află 
teatre de o valoare istorică ines

timabilă. Durate la începutul secolu
lui (abia) trecut sau chiar înainte, ele 
au rezistat uzurii timpului, nu însă şi 
puterii n im icitoare a omului  ori 
indiferentei lui. 
Actul de fundatie a Teatrului National 
Caracal (cum falnic stă scris pe

' 
fron-

tispiciu l  clădirii), conceput în sti lu l  
barocului târziu, după planurile unui 
arhitect celebru, Frantz Bi l lek, 
datează din 1 4  iu l ie 1 896. "S-a pus 
piatra fundamentală a Teatru lu i  
Naţional din Caracal, menit a aduce 
propăşirea culturii locuitorilor ora
şului", au scris atunci edil i i  urbei. 
Teatrul a fost inaugurat în 1 90 1 ,  cu 
stagiunea Societăţii Dramatice din 

� 

Craiova. A urmat Opera ital iană a lui 
Massini, care, cu o trupă de 80 de 
persoane, a prezentat Traviata, 
Hernani, Bărbierul din Sevilla. An 
după an, s-au perindat pe această 
scenă nume i lustre ale teatru lu i  
românesc: C. l .  Nottara, Iancu Bre
zeanu,  Agatha Bârsescu, Marioara 
Voicu lescu, Constantin Tănase, 
George Vraca, Marietta Sadova, 
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Grigore Vasi l iu Birlic. .. La un moment 
dat, caracalenii au hotărît că e bine să 
aibă propria lor echipă de actori. Aşa 
se face că, începând din anul  1 944, 
există aici o trupă permanentă de 
artişti amatori, care a însufleţit viaţa 
�ulturală a micului  oraş. 
Intre 1 985 şi 1 986, Teatrul Naţional 
din Caracal a fost dezafectat în vede
rea deplasării sale cu câteva zeci de 
metri, pentru a fi încadrat într-un nou 
ansamblu arhitectonic, care, aşa cum 
era gândit, trebuia să cuprindă tea
trul ,  Casa Armatei şi Palatu l Copiilor. 
Banii pentru manevră şi pentru con
solidarea clădirii au fost obţinuţi însă 
abia în 1 989. Evenimentele din acel 
an au spulberat ideea mutării teatru
lui; s-a hotărît ca el să rămână pe loc 
şi, după ce lucrurile se vor fi aşezat, să 
se înceapă restaurarea. 

Dar cei care au condus oraşul după re
voluţie au uitat de promisiunea de a 
renova clădirea, iar teatrul s-a degradat 
rapid. Mai mult, în 1 995, din cauza unor 
neglijenţe, s-a produs un incendiu. O 
anchetă sumară a decis ca firma de 
construcţii impl icată în proiect să 
plătească despăgubiri, numai că aceas
ta a dispărut ca prin minune. Şi, o dată 
cu ea, şi şeful de şantier. 

� 42 

În 1 996 redevine primar Gheorghe 
Anghel, cel care mai avusese această 
funcţie timp de ani buni, înainte de 
revol uţie. In  cabinetu l de la Pri
mărie, lângă scaunu l  modern pe 
care îl ocupă acum, se află şi j i lţul cel 
vechi, de pe vremea comuniştilor, la 
care Gheorghe Anghel nu renunţă 
nici mort, pentru că "nu scaunul  îl 
face pe om, ci omul sfinţeşte locul. .. 
pe care stă". Acesta reia, imediat 
după întoarcere, proiectul de reno
vare, încercând să facă rost de fon
duri le necesare. Suma de un mil iard 
cinci sute de mi i  de lei, obtinută cu 
trudă de la Ministerul Cult

.
uri i, este 

însă cu mult sub aşteptări, mai ales 
că primarul doreşte ca Teatrul Na
ţional să arate l a  inaugurare aşa cum 
era în 1 90 1 ,  dar să fie dotat cu 
mij loacele tehn ice ale secolu lu i  2 1 . 

Dar l ipsa banilor nu 1-a dezarmat pe 
primarul cel optimist, care a contin
uat să trimită memorii către Comisia 
Buget-Finanţe-Bănci, către Ion Cara
mitru, ministru l de atunci a l  Culturii, 
către Comis ia pentru Cu ltură şi 
Mass-media, ba chiar a făcut demer
suri pentru atragerea unor fonduri 
prin programul  PHARE. "Nu s-a găsit 
nici un fel de înţelegere. Ba am şi 

fost sfătuiti să renuntăm la această 
sol ic itare 

'
păg u boas� , în favoarea 

altora mai i m portante, cum ar fi 
amenajări le publice, canal izarea - în 
fond, lucrări care ar putea întoarce 
repede banii în buzunarele de unde 
au ieşit", spune Gheorghe Anghel. 
Lucrările de restaurare s-au făcut în 
proporţie de 60% - acestea repre
zentând consolidarea structurii de 
rezistenţă (scenă, foaiere, balcoane, 
scări de acces, grupuri sanitare, ca
bine). Au mai rămas finisajele, insta
laţi i le tehnice-sanitare şi materialul 
tehnic de scenă, care n ici ele nu 
costă puţin. Mai sunt necesare 1 1  mi
l iarde de lei .  Primarul nu se dă bătut: 
"Chiar dacă pare că toată lumea a 
uitat de acest teatru, mă gândesc că, 
în definitiv, el aparţine caracaleni lor, 
aşa că vom încerca să-I refacem cu 
orice preţ". 
M-a impresionat solicitudinea deo
sebită a primarului, dorinţa lui expresă 
de a-mi înlesni o întâlnire cu noul 
constructor, ing. Nicolae Rău, şeful 
Societăţii de Construcţii Caracai
Drăgăneşti S.A., ca să pot vizita, 
împreună cu acesta, teatrul .  Ceea ce 
îmi spusese Gheorghe Anghel mi-a 
confirmat şi Nicolae Rău, cu men
ţiunea că: "Neexistând o coordonare 
între echipele de constructori şi cele 
de instalatori, l ucrările s-au făcut cam 
la întâmplare şi teamă îmi e că, atunci 
când vor veni, instalatorii vor strica 
ceea ce noi am realizat deja". Mai 
există ş i  dezamăgi rea că se tot 
amână venirea celor de la Uniunea 
Artiştilor Plastici, care ar trebui să se 
ocupe de modelaje, de restaurarea 
frescelor, de pictarea cupolei. În 
aşteptarea acestora, stucaturile au 
început să cadă. "E mare păcat, 
spune Nicolae Rău, mai bine le-am fi 
refăcut noi cum ne-am fi priceput." 
Îmi arată cu tristeţe o bucată ruptă 
din zid. 
"Care ar fi cele mai grave probleme, 
în afara l ipsei bani lor?", î l  întreb. 
"Absenţa unei coordonări eficiente 
între sectoare: proiectant (Ministerul 
Culturii) - beneficiar (Primăria oraşu
lui Caracal) - ONPP (Oficiul Naţional 
pentru Protejarea Patrimoniului) şi 
constructor" - îmi răspunde. Ca la 
români, îmi spun. 

Marinela Ţepuş 

P.S. La Închiderea ediţiei, aflăm că, pe 
data de 23 martie, a descins /a Caracal 
o comisie parlamentară. Obiectivul 
principal: finalizarea lucrărilor de 
restaurare a Teatrului Naţional. Semn 
că primarul nu s-a dat bătut. 
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